
 

 

 

 

 

 

 

   
Vážení spoluobčané,    
 
   jsem ráda, že vás mohu přivítat u prvního vydání 
obecních novin v roce 2023. Protože noviny jsou forma 
sdělení, která je stále v oblibě a mnoho našich občanů 
nevyužívá internetové stránky obce či facebook, rozhodli 
jsme se noviny obměnit. Mimo článků věnujících se 
aktuálnímu dění v obci, činnosti spolků a jiných sdružení, 
bychom vám chtěli přiblížit i zajímavé osoby žijící v naší 
obci nebo jsou s naší obcí nějak spjaty. Články najdete 
vždy v rubrice „Víte, že… „. Zajímavosti o činnostech či 
lidech, které vám budeme postupně představovat, vám 
mohou pomoci prohloubit znalosti o některém z témat. 
Pokud vás dané téma zaujme, budete se mu možná v 
budoucnu chtít i více věnovat.  
Letošní jaro se přihlásilo poměrně deštivým počasím. 
Sice nám se to příliš nelíbí, ale pro přírodu to znamená 
mnoho. Než se všichni vrhnete do víru jarních aktivit, 
zkrášlování zahrádek či sekání trávy s opalováním na 
jarním slunci, dovolte mi přiblížit vám dění v obci.  O tom, 
co máme za sebou a co nás v nejbližší době čeká. 
Z nejdůležitějších akcí loňského roku bylo vydání 
Rozhodnutí Státního pozemkového úřadu pro 
Pardubický kraj o schválení Komplexních pozemkových 
úprav v k.u. Dobříkov, byla též finalizována Změna č. 2 
Územního plánu obce Dobříkov a podařila se 
rekonstrukce vodovodu ve Rzích. Na tyto aktivity 
bychom chtěli navázat i v roce letošním. Díky 
schválenému UP č. 2 a záměru v lokalitě Pod školou 
proběhl 17. dubna prodej prvních osmi obecních 
pozemků. Se záměrem a následnou výstavbou jsme vás 
informovali na veřejném zasedání zastupitelstva obce 
v únoru v Sokolském klubu.  
Během května započne výstavba zpevněné pěšiny od 
Pinkasů směrem k trati. Zastupitelstvo obce se tak 
rozhodlo vzhledem k nárůstu dopravy na silnici III/3152, 
k níž přispělo otevření úseku dálnice D35 v prosinci 2022. 
Zpevněná cesta je sice zařazena do plánu společných 

zařízení KoPU v k.u. Dobříkov, ale její realizace je zatím 
v nedohlednu. Zároveň je posunuta i realizace nadjezdu 
železniční trati, kde obec i zde plánovala výstavbu cesty 
společně se stavbou nadjezdu. Termín byl ale SŽDC 
posunut až na rok 2026 a my z hlediska bezpečnosti 
našich občanů tak dlouho čekat nemůžeme. Stejně tak je 
to i s modernizací silnice II/315. Na modernizaci této 
komunikace sice bylo vydáno Územní rozhodnutí, ale 
naše aktivity se nedají odkládat. U školy plánujeme do 
léta vybudovat přechod pro chodce. I když z hlediska 
bezpečnosti je stávající místo pro přecházení dle statistik 
Policie ČR bezpečnější, mnozí z občanů vyjádřili přání u 
školy přechod mít.  
V květnu též započne rekonstrukce antukového 
sportovního hřiště - II. etapa, na níž jsme dodatečně 
získali dotaci. V plánu je dokončení poslední etapy 
rekonstrukce vodovodu a to v úseku od konce Dobříkova 
po začátek Rzů. Stávající nedodělky z loňské 
rekonstrukce, především výsprava propadlých míst 
přepojených vodovodních přípojek, by měla proběhnout 
do konce června.  
Společnost ČEZ plánuje v letošním roce provést v úseku 
od Konzumu po ZŠ pokládku elektrického vedení do 
země. V současné době probíhá zpracování projektové 
dokumentace. Prosíme naše občany, aby byli 
v součinnosti a realizace tak mohla proběhnout co 
nejdříve. Další úseky budou následovat. V části obce 
plánujeme u veřejného osvětlení výměnu lamp za 
úsporné a osazení nových v ulici Pod Mlýnem. V plánu je 
projekt naučné stezky a rekonstrukce knihovny na které 
obec získala dotace. V oblasti odpadového hospodářství 
nás čeká úklid sběrného dvora a k vám občanům domů 
distribuce tašek na sklo a kovy.  
Přeji vám všem krásné jaro plné sluníčka, dobrou náladu 
a příjemné žití v naší obci. 

                                   Ing. Kajsrlíková Nikola, starostka obce  

ročník XXIX 

duben 2023 



 

 

 

V každém vydání Dobříkovských novin vás informujeme 
o stavu třídění odpadů, o vynaložených financích, o tom, 
že třídit a uklízet je slušnost. Přesto se najde mnoho 
občanů v naší obci, kteří to nerespektují a k výzvám jsou 
apatičtí. Stačí si udělat nedělní procházku po obci a 
člověk má po radosti. Podél chodníků se povalují papírky 
od sladkostí, obaly různého původu či kelímky. Na hřišti, 
kde si mají hrát děti, leží výkaly od psů, nedopalky od 
cigaret, rozbité skleněné lahve od piva. Vedle popelnice 
v areálu TJ někdo odložil stavební suť, zřejmě 
s myšlenkou nadezdít tělocvičnu o štok. Na sběrném 
dvoře kdosi vysypal bio odpad a vůbec mu nevadilo, že 
tu chybí kontejner. A co teprve sklo – okna od aut, 
skleněné lustry nebo plechovky hovící si v igelitové tašce 
na zemi. Nic není uklizené či vložené tam, kde by to mělo 
být. Na odpočinkovém místě u trati, kde kdysi býval 
cihelný most, si lebedí černé igelitové pytle plné 
geotextilií. Cestou k dubiskům někdo ztratil kalhoty a jiné 
svršky s cílem asi založit second-hand. Na Beránku si zase 
někdo zřídil pneuservis a v lese nad Dobříkovem vznikla 
sklárna. Zkrátka podnikání všude, kam se podíváš. Ne, že 
by obec nechtěla podporovat podnikatelské záměry, ale 
některé tyto business aktivity odporují zdravému 
rozumu. I když se obec snaží části obce pravidelně 
uklízet, stále je to málo. Bez snahy obyvatel, vás, se to 
prostě neobejde.  Buďte prosím ohleduplní k okolí, kde 
žijete! Když přijdete na sběrný dvůr, kde chybí kontejner, 
udělejte si procházku o trochu delší a vhoďte odpad do 
kontejneru v jiné části obce. Pokud přinesete velké okno 
ke zvonu na sklo, pravděpodobně se do zvonu samo 
neteleportuje a je logické, že musíte okno zavést do 
sběrného dvora ve Vysokém Mýtě. Pneuservis zakládat 
na Beránku je zbytečné i proto, že konkurence 
neprospěje nikomu, ani panu Bauerovi.  Zkrátka. Aby se 
vám lépe 
třídilo, 
uklízelo, a 
mohli jste 
se radovat 
z čistého 
okolí 
kolem 
sebe, jsou 
nově pro 
vás na obci 
připraveny 
tašky na 
odnos skla 
a kovů, každá o obsahu 40 l. Tašky si můžete 
vyzvednout zdarma v kanceláři úřadu. 

Děkujeme, že třídíte a přispíváte k hezkému a čistému 
okolí kolem nás.   Za obecní zastupitelstvo 
                                 Ing. Nikola Kajsrlíková, starostka obce   
                                      Ing. Aleš Sloup, místostarosta obce 
 

 
 
 
 
 
Dne 5.12.2022 před svátkem Svatého Mikuláše, 
nadneseně 
jako 
mikulášská 
nadílka, 
nabyla 
platnost 
Změna č. 2 
Územního 
plánu 
Dobříkov.   
 
 

 
Zastupitelstvo obce tak mohlo následně v roce 2023 
přistoupit k dalšímu kroku k naplnění záměru prodeje 
stavebních pozemků pro výstavbu rodinných domů v 
lokalitě Pod školou. Jedná se o 2. etapu prodeje s počtem 

 



 

 

20 stavebních pozemků. V 1.etapě prodeje v letech 2016 
a 2017 došlo k prodeji 21 stavebních pozemků.  
Před prodejem pozemků obecní zastupitelstvo na 
několika zasedáních diskutovalo záměr prodeje pozemků 
z hlediska způsobu prodeje, velikosti stavebních 
pozemků a prodejní ceny pozemků za m². Zájmem bylo 
nějak „zvýhodnit“ v prodeji naše trvale bydlící občany. Je 
to právně složité a návrh zvýhodnění prodeje místním 
občanům dle jednoho právního názoru není zárukou, že 
nebude v rozporu s jiným právním názorem, jehož 
následkem může být zpochybnění prodeje a jeho 
zneplatnění. Jedním z důvodů nevstupování „na tenký 
led“ bylo i zpoždění prodeje pozemků o více než 1 rok 
vůči trvajícímu zájmu občanů o prodej pozemků. 
Důvodem zpoždění prodeje byla nutnost opakovaného 
projednání Změny č. 2 Územního plánu Dobříkov po 
podání námitek, připomínek a petice některými našimi 
občany k záměru výstavby dalších rodinných domu 
v lokalitě Pod školou. Ve prospěch místních občanů o 
pozemky se zastupitelstvo rozhodlo, že zveřejnění 
prodeje pozemků nebude provedeno pomocí médií či 
realitních společností. 
Zejména v roce 2022 došlo k výraznému nárůstu cen 
stavebních prací a materiálů, ke zvýšení cen energií, ke 
zvýšení úrokových sazeb úvěrů a k poklesu reálných 
mezd vlivem dvojciferné inflace. Vše v řádu desítek 
procent. Vzhledem k těmto skutečnostem se dal 
očekávat menší zájem o stavební pozemky. 
Zastupitelstvo obce se proto rozhodlo dát do prodeje 
prvních 8 pozemků jako vzorek, na kterém se ověří zájem 
o pozemky a nastavená jednotková prodejní cena za m² 
pozemku. Způsob prodeje byl zvolen veřejnou dražbou, 
tj. aukcí, podle Občanského zákoníku č. 89/2012 Sb., v 
platném znění, s termínem konání dne 17.4.2023 
Sokolském klubu v areálu TJ Sokol Dobříkov. Bylo 
rozhodnuto, že si aukci z důvodu úspory finančních 
prostředků provedeme sami. 
Před stanoveným termínem konání aukce byl dle zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů, 
zveřejněn Záměr obce Dobříkov prodat pozemky, 
Podmínky a pravidla prodeje a Závazné podmínky pro 

výstavbu v lokalitě Z46a Dobříkov po Změně č.2 ÚP 
Dobřikov.  
Vyvolávací cena pozemků byla navržena jednotně ve výši 
1.400 Kč/m². Do aukce bylo zařazeno celkem 8 
stavebních pozemků o výměře 741 - 1271 m². Dle výše 
vyvolávací ceny se tak cena pozemků pohybovala v 
rozmezí 1 037 400 - 1 779 400 Kč. Minimální výše příhozu 
byla stanovena na částku 50 000 Kč za pozemek. V aukci 
se podařilo prodat všech 8 stavebních pozemků v celkové 
ceně 12 202 000 Kč, což je o 2,2 mil. Kč více než byl 
předpoklad. Připočteme-li k této částce částku 0,8 mil. Kč  
(100 tisíc Kč za vydražení 1 pozemku najatou firmou), za 
provedení aukce vlastními silami se jedná o celkově 
zvýšený příjem o 3 mil. Kč. Aukce se zúčastnili i 3 zájemci 
z Dobříkova, z toho 2 byli v aukci úspěšní. Obec bude 
připravovat další prodej pozemků. 
Za obecní zastupitelstvo  

Ing. Nikola Kajsrlíková, starostka obce  
 Ing. Aleš Sloup, místostarosta obce 

 
 

 

Vážení spoluobčané, 

   mezi spolky, které vykonávají činnost v naší obci patří i 
myslivci. Celým jménem Myslivecký spolek Majka 
Dobříkov-Zámrsk, jak už název napovídá, hospodaří 
zejména v katastrech obcí Dobříkov a Zámrsk. 
V současné době má 19 členů a 1 adeptku na členství. 
V roce 2022 jsme odpracovali celkem 2671 brigádnických 
hodin. Mezi hlavní činnosti spolku patří péče o zvěř a 
jeho životní prostředí. Kromě zimního přikrmování se 
podílíme na zvyšování úživnosti honitby, např. 
udržováním zvěřních políček, slanisky, prořezávkou 
starých a výsadbou nových dřevin apod. Minulý rok jsme 
také tradičně provedli sběr železného šrotu. 
Do volné přírody jsme v loňském roce vypustili 44 
kohoutů a slepiček bažanta obecného a 347 kachen 
divokých. Nedílnou částí hospodaření se zvěří je 
samozřejmě i lov. Minulý rok jsme ulovili rekordní počet 
51 kusů prasete divokého a dále mimo jiné i 17 kusů srnčí 
zvěře, 31 lišek, 132 kachen a 51 nutrií. 

informuje 



 

 

Součástí naší spolkové činnosti je i konaní společenských 
akcí. Abyste i vy mohli ochutnat něco z našeho 
celoročního hospodaření, rádi bychom vás pozvali na 2. 
ročník zvěřinových hodů, které se letos budou konat 24. 
června ve sportovním areálu v Dobříkově a 26. srpna 
v Obecní hospodě v Zámrsku. 
Rádi bychom vás také informovali, že při našem spolku 
vedeme kroužek mladých myslivců. V současné době je 
veden zejména v Zámrsku. Pokud mají vaše děti zájem o 
tento kroužek, neváhejte nás kontaktovat. Věřím, že 
v případě většího zájmu jsme schopni zajistit „střídavou“ 
péči o děti obou obcí. 
S nadcházejícím jarem a rozením mláďat bych rád 
apeloval na návštěvníky přírody, a zejména pejskaře, o 
klid a minimalizaci volného pobíhání psů. Pokud najdete 
osamocené mládě, nedotýkejte se ho a neodnášejte ho. 
Jeho maminka je v blízké vzdálenosti. Pokud naleznete 
vážně poraněnou nebo sraženou zvěř nebo dokonce 
úhyn, neváhejte nás kontaktovat. Předem děkuji za 
vstřícné jednání a respekt k přírodě. 

Myslivosti zdar! 
Luboš Novák 

Myslivecký hospodář MS Majka Dobříkov-Zámrsk 
722 955 248, novalub@seznam.cz 

 

 
Dne 29.1.2023 proběhlo letošní první vítání občánků. 
V ZŠ za doprovodu pěveckého pásma dětí pod taktovkou 
Jany Bezdíčkové jsme společně přivítali 3 děvčata a 2 
kluky. 
Jsou to: Jan Marek, Klaudie Stejskalová, Vilém Jozef 
Václavek, Ester Zavřelová, Elizabet Rabová. 
Dne 7. května 2023 ve 14:30 proběhne druhé vítání 
občánků v tomto roce, kde přivítáme 6 dětí. 
Jsou to: Vivien Gelová, Šimon Koleš, Bruno Hurt, Lukáš 
Rychtařík, Matyáš Dvořák, Sabina Szabo. 
Všem dětem přejeme krásný život a štěstí ať je 
doprovází. 
 

 
 

 
 

 

 
Po celý školní rok se ve škole uskutečňuje plno akcí, dní 
netradičních, ale i těch klasických, kdy děti nasávají 
vědomosti a dovednosti. Ne jinak tomu je i v období po 
Vánocích.  
Zimní měsíce nám přinášejí spoustu radosti. Starší děti se 
zlepšují v bruslení na choceňském stadionu, využíváme 
krásy zasněženého Dobříkova při bobování a 
procházkách s krmením pro lesní zvířátka.  
Celá škola i s předškoláky se vejdeme do jednoho 
autobusu, což vnímáme jako velkou výhodu malotřídní 
školy. Mohou se tak všichni účastnit dvacetihodinového 
plaveckého kurzu, který nám právě začal.  
Pokud se také chystáte do Vysokého Mýta, zveme Vás do 
knihovny. V předsálí stále probíhá výstava výtvarných 
prací žáků naší školy, která je tematicky laděná do 
zimního období. 

 
S vysokomýtskou knihovnou spolupracujeme 
dlouhodobě a vždy se tam moc těšíme. Nyní nás čeká 
projekt pro 1. ročník „Už jsem čtenář – knížka pro 
prvňáčka“, ale stejně tak knihovna připravuje zajímavé 
věci pro všechny ročníky. 
Konec ledna přinesl také slavnostní uzavření jednoho 
pololetí. K tradičnímu vysvědčení obdržely mladší děti i 
vzkazy od spolužáků a slovní hodnocení od paních 
učitelek. Dopisy dostali také rodiče, protože radost z 
úspěchů našich dětí prožíváme všichni.  
Celá republika také žila volbami prezidenta, a i když volit 
mohou někteří naši žáci až za 12 let, zkusili jsme si takové 
volby se všemi emocemi a pravidly. Týmy vymyslely 
imaginárnímu zvířecímu kandidátovi jméno, povolání, 



 

 

vlastnosti, a především priority a důvody, proč by se 
právě jejich favorit měl stát prezidentem. Nechyběla ani 
debata kandidátů, kde jsme si vyzkoušeli své 
komunikační dovednosti. Ono obhajovat imaginární 
postavu a improvizovaně odpovídat na otázky, nebylo 
vůbec snadné, stejně jako trefně otázky klást. Všem 
našim kandidátům se ale dařilo, dokonce se nekonala ani 
žádná negativní kampaň. Tajné hlasování "za plentou", 
netrpělivé čekání na výsledky, druhé kolo voleb i 
důstojné fair play přijetí demokraticky zvoleného vítěze, 
jsme si zažili na vlastní kůži. Aspoň jsme tak mohli lépe 
porozumět tomu, co prožívali dospělí v těchto dnech při 
skutečných volbách.  
Stejně tak nám navazuje učivo i na Masopust, na který se 
mnozí žáci v Dobříkově moc těší. Ve škole nechybí ani 
plesové radovánky v krásném slavnostním oblečení, 
které děti prožívají ve školce i v družině.  
Radost z potěšení druhých zažili naši žáčci, kteří si 
natrénovali pásmo písní a veršů pro novopečené 
maminky a tatínky s rodinami při Vítání občánků 
Dobříkova. 
Stejně tak jsme moc rádi za spolupráci naší školy s Obcí 
Dobříkov při vytvoření jedinečného vzdělávacího večera 
s Janem Krsňákem. Děkujeme také majitelům Cedrového 
penzionu za krásné a útulné zázemí. Besedu s tématem 
„Děti a digitální technologie“ si nenechalo ujít mnoho 
rodičů, pedagogů, ale i lidí z okolních obcí. Máme radost 
z velké spolupráce rodičů se školou a zájmu o naši 
rodinnou školu. 
                                                         Mgr. Michala Štěpánová 

Budoucí keramická „dílnička“ v dobříkovské škole. 
Naše škola,  za podpory zřizovatele,  získala dotaci ze SZIF 
(Státní zemědělský intervenční fond) – „Program rozvoje 
venkova“, ze které tento rok pořídila kromě jídelních 
sestav, pracovních ponků, stavebnic, tiskárny, pračky a 
sušičky do MŠ a dalších drobných zařízení, také 
keramickou pec. 
Jsme rádi, že po vyškolení pedagoga obohatíme 
výtvarnou činnost našich dětí.  Nechceme však zůstat jen 
u školních dětí, ale rádi bychom připravili keramické 
dílničky i pro zájemce z Dobříkova. 
                                      Mgr. Věra Paličková, ředitelka školy 

Dne 18. května proběhne ve sportovním areálu TJ 
Setkání malotřídních škol Pardubického kraje. Akce se 
zúčastní 10 škol s cca 400 dětmi. Celý den budou děti 
soutěžit a porovnávat své síly nejen ve sportu, ale i ve 
vědomostech. Akce se koná pod záštitou hejtmana 
Pardubického kraje, radního L. Valtra a je podpořena 
MAS nad Orlicí. 
Součástí bude i setkání starostů všech zúčastněných škol. 
 

 

Dne 20. ledna se v Sokolském klubu uskutečnila 
přednáška o pražské Slavii. Tři starší nadšenci se přijeli 
z hlavního města s námi podělit o zajímavé informace 
z historie tohoto klubu. Kdo si myslel, že půjde jen o 
fotbal, ten se mýlil. Historie klubu sahá až do roku 1891, 
kdy byl založen jako Literárně řečnický spolek Slavia. 
V začátcích s počtem 148 činných členů a v roce 1893 už 
1300 členů. V jeho čele stáli studenti vysokých škol, mezi 
jinými Antonín Čížek, Alois Rašín, František Soukup, a pro 
nás zajímavé, nám známý Václav Klofáč. Poslední tři 
jmenovaní se později stali ministry v první 
československé vládě. V roce 1891 Antonín Čížek, 
považovaný za vůdce tehdejší mládeže, založil Šermířský 
odbor literární Slavie, později Akademický cyklistický 
odbor (ACOS). Jak bylo z ukázek zřejmé, tehdy se ještě 
nejednalo o klasická jízdní kola, ale pouze o 
odstrkovadla. Historie klubu pokračovala založením 
Sportovního klubu Slavia v roce 1895. Název vznikl 
odvozením z výrazu „Slované“, klubové barvy, červená a 
bílá, zase odkazují na tehdejší podobu státní vlajky. Další 



 

 

symbol, červená pěticípá hvězda v bílém poli hrotem 
dolů, má vyjadřovat naději i v čase nezdaru. Fotbalisté 
klubu už od počátků oblékají dresy sešívané z dvou 
odlišných polovin červenobílé kombinace, odtud tedy 
přezdívka Sešívaní. Hosté také představili nejznámější 
fotbalové hvězdy Slavie a jejich dresy od nejstarších až po 
ty dnešní. 
Na fotbalový Dobříkov byla menší účast, o to více si to 
užili přítomní. Po přednášce hosté ochotně odpovídali na 
otázky a diskuze se pěkně protáhla. 
                                               Zdena Schejbalová, kronikářka 
 

OHLÉDNUTÍ ZA TŘÍKRÁLOVOU SBÍRKOU 2023 

V DOBŘÍKOVĚ 
 

 

V sobotu 7. ledna 2023 se, jako již tradičně, vydaly 3 

skupinky tříkrálových koledníků a koledovaly 

v Dobříkově a Rzech. Počasí připomínalo spíše jaro než 

zimu, ale na to jsme si již za poslední roky zvykli a všechny 

děti i jejich doprovod si koledování náramně užili.  

V rámci letošní Tříkrálové sbírky v obcích Dobříkov a Rzy 
vybrali naši koledníci celkem 27 287,- Kč. 
Děkujeme Všem za příspěvek, podporu a koledníkům za 
jejich čas a nadšení. 
Celkový výtěžek letošní Tříkrálové sbírku pro Oblastní 
charitu Nové Hrady činil 1 339 443,- Kč. 
Výtěžek Tříkrálové sbírky 2023 bude, jako každý rok, 
použit pro Oblastní charitu Nové Hrady. 
Výtěžek Tříkrálové sbírky je určen na pomoc nemocným, 

handicapovaným, seniorům, matkám s dětmi v tísni a 

dalším potřebným především v regionech, kde se sbírka 

koná. Z darovaných peněz tedy zůstává 65 % místní 

Charitě, 15 % využije na své projekty diecézní Charita, 10 

% pomůže potřebným v zahraničí, 5 % jde na celostátní 

projekty a zákonných 5 % na režii sbírky. 

Záměr využití Tříkrálové sbírky v Oblastní charitě Nové 
Hrady: 

Nákup kompenzačních pomůcek pro naše klienty (v 
prostorách stacionáře potřebujeme vybudovat 
pojezdové kolejnice pro přesun imobilních klientů po 
domě); Projekt React (spoluúčast na projektu React - 
zakoupení hybridních vozidel pro sociální služby - 20 ks -
, pokud by projekt React nedopadl tak bychom rádi 
zakoupili další vozidla pro ošetřovatelskou službu); Dar 
na realizaci humanitárních projektů v zahraničí  (projekty 

v Indii kvalifikační kurzy pro nevyučené a nezaměstnané 
mladé lidi a dětské večerní vzdělávání v oblasti 
Bengalore, podpora nemajetných školáků a 
vysokoškolských studentů v oblasti Belgaum) 
Mimořádné situace (krytí nákladů při odstraňování 
následků povodní, požárů apod.) 
Záměry využití letošní sbírky v rámci Diecézní charity 

Hradec Králové naleznete na webové stránce 

https://hk.caritas.cz/trikralova-sbirka/zamery/   

Podrobné výsledky (celostátně) letošní Tříkrálové sbírky 
najdete na webové stránce 
www.trikralovasbirka.cz/vysledky 
                                                                                 Miloš Vích 
 

 

 
v naší obci žije pan Petr Bogusch. Jeho práce a koníčky 
jsou natolik zajímavé, že jsme se rozhodli s vámi se o to 
podělit. 
Se svou rodinou bydlí ve Rzech čp. 29. Vystudoval 
gymnázium ve Strakonicích a navázal studiem na Karlově 
univerzitě v Praze, obor zoologie (Mgr.) a evoluční 
biologie (Ph.D.). Titul docent získal na Masarykově 
univerzitě v Brně v oboru zoologie. Po ukončení 
doktorského studia začal pracovat na Univerzitě Hradec 
Králové jako pedagogický/vědecký pracovník, v 
současnosti je vedoucím katedry biologie na 
Přírodovědecké fakultě UHK.  
Jsem entomolog. Člověk, který studuje hmyz. V naší 
vyspělé, inteligentní společnosti, je to zvláštní povolání, 
které lidé chápou jako blázny, kteří běhají se síťkou za 
motýly, anebo jako sběratele, kteří napichují na špendlík 
všechno, co má šest nohou a čtyři křídla. Každý 
entomolog je přece podivín, který nosí každou ponožku 
jinou, je naprosto asociální a není schopné se s ním bavit 
o ničem jiném než o hmyzu, a zajímají ho jen brouci nebo 
motýli. Pro společnost je naprosto zbytečný a kdyby toto 
„povolání“ neexistovalo, vůbec nic by se nestalo, naopak 
by bylo lépe.  
S tímto pohledem se setkávám velice často. Lidé, kteří 
mě trochu poznají, se mě často ptají: „Vždyť Ty jsi úplně 
normální, to je nějaké divné, Ty přece nemůžeš být 
entomolog…?!“ Ani jim to nemám za zlé. V současné 
době se hmyz začíná dostávat do povědomí lidí a 
v souvislosti s mobilními telefony opatřenými kvalitními 
fotoaparáty se lidé začínají o hmyz zajímat aspoň formou 
dotazů, co že to vyfotili. Díky propagaci hmyzích hotelů a 
přírodně blízkého zahradničení přestávají lidé chápat 
hmyz jako skupinu škodlivou, ošklivou a nedůležitou, 
snad jen ta včela nám dává med a máme ji rádi. Ovšem 
mediální krmě bláznivými entomology z filmů o 
Vinnetouovi, knih od Julese Vernea, ale i českých filmů a 
seriálů (vzpomeňte na Petra Vacka v seriálu Ulice) stále 

https://hk.caritas.cz/trikralova-sbirka/zamery/
https://www.trikralovasbirka.cz/vysledky/


 

 

běžné lidi utvrzuje v tom, že entomologové jsou 
neužiteční podivíni, kteří mají sedět minimálně 
v psychiatrických léčebnách.  
Jaký je pohled na entomology od entomologa? Tak 
v první řadě, entomolog hmyz nenapichuje na špendlíky 
(a když už, tak ne ve velikém množství ve snaze mít co 
největší sbírku), ale hmyz vědecky studuje. Hmyz je 
nejpočetnější skupina živočichů na Zemi, a tak je hodně 
těžké tuto skupinu obsáhle poznat. Na to je třeba mnoho 
entomologů. V druhé řadě – existuje mnoho odvětví 
entomologie a spousta oblastí, co na hmyzu vlastně 
zkoumat. Každá vyžaduje jiné metody, jiné přístroje a je 
jinak časově a finančně náročná. Zatímco běžná 
faunistika (studium, co všechno žije třeba na jedné louce) 
vyžaduje opravdu jen síťku, mikroskop, nějaké pasti a 
základní laboratorní vybavení, studium DNA nebo funkce 
vnitřních orgánů hmyzu přístroje a spotřební věci za 
miliony korun.  
Ale dost obecných řečí, dostal jsem za úkol napsat, čím 
se zabývám já. Třeba vám to ukáže, že entomolog může 
studovat zajímavé a důležité věci. Jelikož hmyzu je 
mnoho, nikdo nedokáže znát všechen hmyz. Mojí 
skupinou jsou včely a vosy. Je jich u nás více druhů než 
třeba všech rostlin včetně stromů a keřů. Je to skupina 
zajímavá z více důvodů. Jsou významní pro člověka jako 
opylovači, případně predátoři škůdců. I celosvětově se 
v současné době řeší ochrana včel a jim příbuzného 
hmyzu a červený seznam ohrožených včel Evropy byl 
jedním z prvních. Za další – patří sem významné druhy 
pro člověka. Jak užitkové (včela medonosná), prospěšné 
(opylovači), tak nebezpečné (třeba v jihozápadní Evropě 
se šířící agresivní asijská sršeň). A za poslední – ukázalo 
se, že spousta druhů nám dokáže hodně povědět o 
zachovalosti krajiny, a že na základě druhů včel 
vyskytujících se na daném území můžeme rozhodnout, 
zda a jak případně dané území chránit.  
I já napichuji včely na špendlíky. Mým cílem však není jich 
napíchat na špendlíky co nejvíce (nebo, nedej Bože, je 
prodávat), ale mít od každého druhu několik málo 
jedinců, abych já, případně další lidé, dokázali včely 
určovat do druhů. Ono to totiž není tak jednoduché, 
spoustu druhů správně rozpoznáte jen v případě, že si je 
srovnáte s jedinci již určenými. Určování přímo v přírodě 
nebo z fotografií jde jen občas. Moje hlavní zaměření je 
však na včely a jejich roli v ochraně přírody. Zabývám se 
tím, jak se starat o chráněná území, aby se tam dobře 
dařilo rostlinám a živočichům, a především včelám. 
Stejně tak i tím, jak naložit s opuštěnou pískovnou, 
lomem, odkalištěm elektrárny nebo hnědouhelnou 
výsypkou, abychom mysleli i na rostliny a živočichy, kteří 
se tam vyskytují. A studium včel mi dává na tyto věci 
odpovědi. Když studuji včely v přírodě, spíše zapisuji, co 
jsem našel, a zabíjím jen to, co určit v přírodě nejde. 
Snažím se o včelách a vosách informovat lidi, přednáším 
jak na vědeckých konferencích, na univerzitách, ale i pro 
obyčejné lidi. Píšu o včelách články do časopisů a také 

knihy. Jednou je atlas všech našich druhů, druhou kniha 
o včelích domečcích, podílel jsem se i na odbornějších 
knihách. Spolupracuji s krajskými úřady, správami 
národních parků a chráněných krajinných oblastí a 
organizacemi, které se starají o cenné lokality v České 
republice i jinde ve světě. Je to práce, která je sice časově 
náročná (už si nepamatuji, kdy jsem trávil večer jinak než 
s notebookem), ale baví mě a zejména mám rád, když se 
objeví pozitivní odezva.  
Bohužel, naše vlády již dlouhodobě ignorují vědce, tedy 
kromě těch, jejichž cílem je se předvádět a zviditelňovat. 
Taky jste si všimli, že ke všem problémům ochrany 
přírody se v televizi vyjadřují prakticky jen investoři a 
ekologičtí aktivisté? Obě strany představují ty 
nejvyhraněnější názory a ani jeden není dobře. Obě 
strany fungují na objednávku určitých osob. Názory nás, 
vědců, nikoho nezajímají, protože bychom říkali to, co 
jsme vyzkoumali, a co si myslíme, a ne to, co po nás 
ostatní chtějí, abychom říkali. A tak je jednodušší, aby nás 
všude prezentovali jako neškodné blázny, kteří pro 
společnost nemají žádnou cenu, a mohou sloužit 
maximálně k pobavení. Třeba se ale dočkám toho, že 
tomu bude jinak. V řadě zemí světa to tak je a nejsou to 
jen ty, ke kterým vzhlížíme jako k vyspělým. 
                                                doc. Mgr. Petr Bogusch, Ph.D. 
 
 
 
 



 

 

 

Letos již po třetí se koná přívesnický tábor. Tentokrát 

v jednom termínu a to od 24.7 do 28.7. Přihlásilo se 

nám celkem 35 dětí a všechny jsou na tábor přijati. 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ROZPIS ZÁPASŮ – jaro 2023 

1. B třída mužů – skupina B 

Kolo Den Čas Domácí Hosté 
Autobus 

Odjezd 

            

15. kolo Ne 26. 3. 14:30 TJ Sokol Dobříkov FO Lanškroun B   

16. kolo Ne 2.4. 16:00 Sloupnice TJ Sokol Dobříkov   

17. kolo Ne 9.4. 14:30 TJ Sokol Dobříkov TJ Sokol Libchavy   

18. kolo So 15.4. 16:00 TJ Sokol Kunčina TJ Sokol Dobříkov   

19. kolo Ne 23.4. 14:30 TJ Sokol Dobříkov SKP Slovan M. Třebová B   

20. kolo Ne 30.4. 16:30 TJ Sokol Svratouch TJ Sokol Dobříkov   

21. kolo Ne 7.5. 14:30 TJ Sokol Dobříkov FK Jehnědí 1980   

22. kolo Ne 14.5. 17:00 1. FC Žamberk TJ Sokol Dobříkov   

23. kolo Ne 21.5. 14:30 TJ Sokol Dobříkov TJ Sokol Pomezí   

24. kolo So 27.5. 16:00 TJ Semanín TJ Sokol Dobříkov   

25. kolo Ne 4.6. 14:30 TJ Sokol Dobříkov TJ Sokol Janov   

26. kolo Ne 11.6. 16:00 TJ Jaroměřice TJ Sokol Dobříkov   

14. kolo So 17.6. 17:00 TJ Sokol Březová nad Svitavou TJ Sokol Dobříkov   

 

Akce konané v areálu TJ 
    

28.04.2023 Turnaj ve stolním tenisu 

18.05.2023 Setkání škol 

20.05.2023 Hasičské závody 

27.05.2023 Turnaj v šipkách ve sportov. areálu 

28.05.2023 ZŠ Dobříkov - den rodiny 

24.06.2023 Zvěřinové hody 

01.07.2023 Zahájení léta - zábava 


